L'Association pour L'Amélioration du Lac Manitou et ses environnements
2015 water test

On August 19th, 48 water samples were taken from Lake Manitou, Lac Fer à Cheval, Lac Barker and Lac La Grise.  Sample sites were selected from locations where there are concentrations of housing, inflowing streams and prior trouble spots.  Once again we varied certain test locations from prior year’s testing in order to provide coverage to locations which had not been tested before.  We avoided testing where results were good in the past and there were no mitigating factors such as streams, lawns or concentrations of housing. 
This year we added 2 tests for Lac Barker.  Lac Barker is a small shallow lake that flows into Fer à Cheval near where high readings were discovered in prior years.
This year’s table shows fecal count for 2013/4/5 to allow for comparison where samples were taken from the same location.  Test results for 2013/4 are shown where we did not test this year.  The samples were submitted to Laboratorie Bio-Services in Sainte Agathe for fecal count testing and the results are recorded below.

Test results showed two areas where there were significant reading.  On August 31 an additional 5 tests were done in order to better define these problems.  See analysis below. 

Allowable fecal counts are rated by Environment and Parks Quebec as follows:

	Rating
	Quality
	Count / 100 ml

	A
	Excellent
	0 to 20

	B
	Good
	21 to 100

	C
	Passable
	101 to 200

	D
	Polluted
	201 and more


	
	Lake Manitou

	2015 Test #
	Location
	2015
	2014
	2013 

	M1
	Gord Barker
	<2
	
	

	M2
	Brandman
	<2
	3
	2

	M3
	Timmins
	2
	
	

	M4
	L. Vatch
	2
	
	<2

	M5 
	John Patton
	<2
	
	

	M6
	Cunningham
	<2
	
	

	M7
	Lazure
	3
	5
	

	M8
	A. Barber
	10
	15
	<2

	M9
	Fortin
	2
	
	2

	M10
	T. Goran
	5
	
	

	M11
	M Prupas
	3
	
	

	M12
	Malus
	5
	
	

	M13
	End Fyon bay
	2
	
	

	M14
	Hi-dive
	<2
	2
	

	M15
	Lapointe
	<2
	3
	

	M16
	Beside Cohen, stream
	2
	25
	<2

	M17
	Ivry bay north west corner
	5
	12
	<2

	M18
	Ivry bay north double boat house
	2
	17
	2

	M19
	Ivry bay Municipal beach
	15
	5
	10

	M20 
	Under Bridge where Manitou drains out
	5
	
	

	M21
	Ivry bay south east corner1
	3
	12
	2

	M22
	Boileau 
	2
	15
	2

	M23
	M. Hodes
	12
	17
	2

	M24
	McLean
	<2
	
	

	M25
	Dobrin
	<2
	
	

	M26
	Harris
	<2
	
	

	M27
	Chambers
	2
	
	

	M28
	Harling stream 1
	15
	18
	5

	M29
	Harling stream 2
	7
	32
	

	M30
	Old Sivert
	5
	
	

	M31
	Watson/Beliveau
	2
	13
	

	M32
	Municipal beach south
	<2
	7
	2

	M33
	K Holden
	2
	
	

	M34
	J Holden
	130
	40
	

	MM1
	J Holden 2nd test Upstream
	2
	
	

	MM2
	J Holden 2nd test Stream Mouth
	35
	
	

	M35
	Community center Stream
	5
	12
	10

	M36
	Takacsy
	<2
	13
	3

	M37
	Logan
	2
	
	

	M38
	Parker
	2
	
	

	M39
	Chisholm
	<2
	
	

	Lac Manitou Prior years tests

	
	Jenny Patton
	
	
	2

	
	G. Barker
	
	
	<2

	
	C. Bushell
	
	
	<2

	
	Ribkoff
	
	
	<2

	
	Ducharme
	
	<2
	

	
	Opposite M. Golick
	
	
	3

	
	M. Gold
	
	
	15

	
	Elder
	
	<2
	2

	
	M Bourke
	
	
	2

	
	Walls
	
	5
	15

	
	C. Leduc
	
	5
	<2

	
	Dennis
	
	
	3

	
	Stikeman
	
	
	<2

	
	Bloom
	
	
	2

	
	Capreol
	
	8
	

	
	Harris
	
	
	3

	
	D. Adams
	
	
	2

	
	Culver
	
	3
	<2

	
	Rubin Bay
	
	2
	2

	
	 Berzan
	
	
	3

	
	Opposite Berzan beside Elman
	
	
	<2

	
	House north of Municipal beach
	
	7
	

	
	Ivry bay red/white boat house
	
	
	<2

	
	Ivry bay south east corner2
	
	12
	

	
	Ivry bay Badgley
	
	
	3

	
	Ivry bay Le Francois
	
	
	7

	
	Ivry bay Association dock
	
	
	8

	
	Lebeau
	
	23
	

	Lac Barker

	B1
	Guindon
	22
	
	

	B2
	Chalifoux
	15
	
	

	Fer à Cheval

	F1
	Bridge stream 50 meters from stream mouth
	730
	58
	

	F2
	Bridge stream 150 meters from stream mouth
	800
	
	

	F3
	Chanteal Dock in the lake
	310
	
	

	F4
	Lupovich
	3
	
	17

	
	Deslauriers dock
	
	52
	23

	
	Bridge stream mouth
	
	
	42

	
	Casse croute
	
	37
	15

	FF1
	Below 5717 Godon
	32
	
	

	FF2
	Corner Boisclair & Godon
	15
	
	

	FF3
	Swamp at Ivey Border
	200
	
	

	Lac la Grise

	G1
	144 Ch Goodman
	5
	15
	<2

	G2
	205 Ch lac Grise
	17
	
	

	G3
	Stafford point
	25
	
	

	
	171 Ch lac Grise
	
	
	<2

	
	213 Ch lac Grise
	
	35
	<2


Analysis
Last year’s (2014) samples were taken immediately after a significant rain storm. This year both sets of tests were taken in benign conditions after a few days of no rain.  This may have accounted for lower reading in certain tests as outflow of water from streams, lawns and forest was much less.  
Lac Manitou
For the most part the results are very good news with only 1 of the 39 tests at lac Manitou exceeding the excellent range.  All other results showed consistency with prior year’s tests and any slightly elevated reading would likely be accounted for by animal activity.  We also noticed that many properties are growing buffer vegetation between lawns and the lake as requested.   This may serve to improve results.
In 2014 we measured 40 at the mouth of the stream exiting from the J Holden property next to the community center.  In 2015 we measured 130. While this count was passable it warranted further investigation.  This stream is part of the water shed coming from Fer à Cheval.  Half way between the 2 lakes the stream is partially diverted into the Holden property.  
On August 31st we conducted a second set of tests where the stream was diverted and at the mouth of stream and where it empties into lake Manitou.  The water flowing into the property was excellent and this time the water flowing out of the stream was much improved, reading 35 which is in the good range.  Further it should be noted that we verified that the septic system had been replaced recently and met standards. 
The higher readings were taken after the water passed through a large lawn area and such readings coincide with readings taken from other lawn areas.  We also noted evidence of beaver activity in the area.  We will test again next year.
Lac Barker
Because of problems in Fer à Cheval, tests were taken at lac Barker to eliminate this as a source of the problem.  Lac Barker is a shallow lake 439 meters x 125 meters (average) that drains into Fer à Cheval near where pollution was detected.  It has 2 properties that are close to the lake, both were tested.  Resulting readings were in the high excellent range and any reading at all can be accounted for due to its abundant wild life.  
Le Fer à Cheval 
This year the lake has grown significant plant life in its western end where it is fed by a stream that flows approximately 1 kilometer from the south.  Last year the stream had readings in the good range but higher than any other tests we conducted.  Because of this an effort was made to diagnose this problem.  
We eliminated lac Barker as a source of the problem (see above).  We also examined the septic system at the Moulin near the mouth of the stream with the assistance of the owners.  The septic system is positioned such that it is unlikely to be a source of pollution.  
We then tested in 4 locations: (F1) 50 meters south of the stream mouth, (F2) 150 south of the stream mouth, (F3) at the dock belonging to the Moulin house and (F4) at the Lupovich property on the lake 550 meters east of the stream mouth.  Readings were 730, 800, 310 and 3.  With 3 readings in the polluted range we decided to retest on August 31st. 
On August 31st we conducted 3 additional tests. The first (FF1) was taken 1.1 kilometers south of the stream mouth, near the house at 5717 ch Godon.  The second test (FF2) was taken from a culvert at the junction of ch Godon and montee Boisclair.  This stream drains from an area to the south where there are houses and drains into the stream in question. The third test (FF3) was taken 500 meters south of the stream mouth near the Ivry Border.  Results were 32, 15 and 200.  

This would exonerate the property at 5717 Godon and the houses south of the Boisclair/ Godon junction.   However there are other properties in the area that could be part of the problem.
We are in the process of assessing the situation. And will following up to identify solutions. 
Lac la Grise
In 2013 this lake registered almost no fecal count.  Last year we were surprised to see elevated counts of 15 at the north end of the lake and 35 at the east end.  This year’s results were consistent with 2014.  Although slightly elevated the results are still in the good to excellent range.  We could not identify any streams near where we tested and conclude that large lawns could be the contributors to the higher readings. 
Conclusions 

Readings at lac Manitou were for the most part as good as or better than last year perhaps because of the better weather when the tests were taken. The one test that was in the passable range came in the good range when tested a second time. 

Lac Grise results were consistent with last year, in the excellent and good range. 
Le Fer à Cheval is still a problem.  Last year’s results dictate that we do additional testing.  This year’s vegetation bloom is significantly larger than prior years.  Local residences also confirmed that water levels were lower than prior years and that there appeared to be no beaver activity.   
We will work with local expertise to further identify the causes of these reading and will report progress. 
Tests that did not achieve the excellent ratings are still considered good or acceptable by Laboratoire Bio-Services. However we will focus more attention problem areas next year.   
Certificates have been issued by Laboratoire Bio-Services confirming the results.
George Barker

John Patton

L'Association pour L'Amélioration du Lac Manitou et ses environnements
2014 Analyse d’eau
	Évaluation
	Qualité
	Résultats / 100 ml

	A
	Excellente
	0 à 20

	B
	Bonne
	21 à 100

	C
	Passable
	101 à 200

	D
	Polluée
	201 et plus


	Lac Manitou

	Numéro d’échantillon
	Emplacement
	2015
	2014
	2013 

	M1
	Gord Barker
	<2
	
	

	M2
	Brandman
	<2
	3
	2

	M3
	Timmins
	2
	
	

	M4
	L. Vatch
	2
	
	<2

	M5 
	John Patton
	<2
	
	

	M6
	Cunningham
	<2
	
	

	M7
	Lazure
	3
	5
	

	M8
	A. Barber
	10
	15
	<2

	M9
	Fortin
	2
	
	2

	M10
	T. Goran
	5
	
	

	M11
	M Prupas
	3
	
	

	M12
	Malus
	5
	
	

	M13
	End Fyon
	2
	
	

	M14
	Hi-dive
	<2
	2
	

	M15
	Lapointe
	<2
	3
	

	M16
	Beside Cohen, stream
	2
	25
	<2

	M17
	Ivry bay north west corner
	5
	12
	<2

	M18
	Ivry bay north double boat house
	2
	17
	2

	M19
	Ivry bay Municipal beach
	15
	5
	10

	M20 
	Under Bridge where Manitou drains out
	5
	
	

	M21
	Ivry bay south east corner1
	3
	12
	2

	M22
	Boileau 
	2
	15
	2

	M23
	M. Hodes
	12
	17
	2

	M24
	McLean
	<2
	
	

	M25
	Dobrin
	<2
	
	

	M26
	Harris
	<2
	
	

	M27
	Chambers
	2
	
	

	M28
	Harling stream 1
	15
	18
	5

	M29
	Harling stream 2
	7
	32
	

	M30
	Old Sivert
	5
	
	

	M31
	Watson/Beliveau
	2
	13
	

	M32
	Municipal beach south
	<2
	7
	2

	M33
	K Holden
	2
	
	

	M34
	J Holden
	130
	40
	

	MM1
	J Holden 2nd test Upstream
	2
	
	

	MM2
	J Holden 2nd test Stream Mouth
	35
	
	

	M35
	Community center Stream
	5
	12
	10

	M36
	Takacsy
	<2
	13
	3

	M37
	Logan
	2
	
	

	M38
	Parker
	2
	
	

	M39
	Chisholm
	<2
	
	

	Lac Manitou Exercices antérieurs essais

	
	Jenny Patton
	
	
	2

	
	G. Barker
	
	
	<2

	
	C. Bushell
	
	
	<2

	
	Ribkoff
	
	
	<2

	
	Ducharme
	
	<2
	

	
	Opposite M. Golick
	
	
	3

	
	M. Gold
	
	
	15

	
	Elder
	
	<2
	2

	
	M Bourke
	
	
	2

	
	Walls
	
	5
	15

	
	C. Leduc
	
	5
	<2

	
	Dennis
	
	
	3

	
	Stikeman
	
	
	<2

	
	Bloom
	
	
	2

	
	Capreol
	
	8
	

	
	Harris
	
	
	3

	
	D. Adams
	
	
	2

	
	Culver
	
	3
	<2

	
	Rubin Bay
	
	2
	2

	
	 Berzan
	
	
	3

	
	Opposite Berzan beside Elman
	
	
	<2

	
	House north of Municipal beach
	
	7
	

	
	Ivry bay red/white boat house
	
	
	<2

	
	Ivry bay south east corner2
	
	12
	

	
	Ivry bay Badgley
	
	
	3

	
	Ivry bay Le Francois
	
	
	7

	
	Ivry bay Association dock
	
	
	8

	
	Lebeau
	
	23
	

	Lac Barker

	B1
	Guindon
	22
	
	

	B2
	Chalifoux
	15
	
	

	Fer à Cheval

	F1
	Bridge stream 100 meters north
	730
	58
	

	F2
	Bridge stream 300 meters south
	800
	
	

	F3
	Chanteal Dock
	310
	
	

	F4
	Lupovich
	3
	
	17

	
	Deslauriers dock
	
	52
	23

	
	Bridge stream mouth
	
	
	42

	
	Casse croute
	
	37
	15

	FF1
	Below 5717 Godon
	32
	
	

	FF2
	Corner Boisclair & Godon
	15
	
	

	FF3
	Swamp at Ivey Border
	200
	
	

	Lac la Grise

	G1
	144 Ch Goodman
	5
	15
	<2

	G2
	205 Ch lac Grise
	17
	
	

	G3
	ST
	25
	
	

	
	171 Ch lac Grise
	
	
	<2

	
	213 Ch lac Grise
	
	35
	<2


Analyse 
Les échantillons de l’année 2014 pour la plupart ont été prélevés après une forte pluie. Cette année chaque série d’échantillons a été prélevé suite à une période de plusieurs jours de beau temps. Ceci pourrait expliquer les meilleurs résultats de certains tests car l’écoulement d’eau des affluents, pelouses et forêts était moindre.

Le Lac Manitou
La plupart des résultats est plus que satisfaisant. En ce qui concerne le Lac Manitou, un seul des 39 endroits prélevés avait moins d’un niveau « excellent ». Les  autres résultats sont conforme à ceux des années précédentes et les quelques résultats un peu élevés sont vraisemblablement dû à la présence d’animaux. Nous avons également constaté que dans de nombreuses propriétés une végétation tamponne a été plantée entre les pelouses et le lac, comme demandé. Ceci a pu contribuer aux bons résultats.

En 2014 le résultat à l’embouchure de l’affluent de la propriété J. Holden à côté du centre communautaire était de 40. Cette année il était de 130. Bien que ce soit un résultat encore passable, nous avons estime qu’il méritait davantage de recherche. L’eau de cet affluent provient du Lac Fer à Cheval. A mi-chemin entre les deux lacs l’eau du ruisseau est en partie divertit vers la propriété Holden.

Le 31 août nous avons effectué une deuxième série de prélèvements là où  le ruisseau a été diverti puis à l’embouchure de l’affluent là où il se jette dans le Lac Manitou. La qualité de l’eau qui s’écoule dans la propriété était excellente et cette fois-ci celle au niveau de l’embouchure était bien meilleure. Elle mesurait 35, c’est-à-dire niveau « bon ». Nous avons vérifié que l’ancienne fosse septique a été remplacée récemment et était désormais  aux normes. 

Les résultats étaient plus élevés après que l’eau soit passée à travers une grande pelouse; ils étaient équivalents aux résultats d’autres endroits à pelouses. Nous avons également constatés des preuves de la présence de castors dans ce secteur. Nous referons des prélèvements dans cet endroit l’année prochaine. 
Le Lac Barker
A cause du problème avec le Lac Fer à Cheval, nous avons prélevé des échantillons du Lac Barker afin de l’éliminer comme l’origine du problème. Le Lac Barker est peu profond. Il mesure en moyen 439 mètres par 125 mètres. Il se déverse dans le Lac Fer à Cheval où la pollution avait été constatée. Nous avons testé les deux propriétés au bord de ce lac et les résultats étaient excellents. Le peu de résultats négatifs s’explique par la présence d’une faune abondante. 

Le Lac Fer à Cheval
Cette année le lac contient beaucoup de végétation aquatique du côté ouest où se déverse un affluent provenant du sud à environ un kilomètre de distance. Les résultats étaient au niveau « bon » mais étaient toute de même plus élevés que les autres. C’est pourquoi nous avons fait un effort pour analyser le problème. 

Nous avons éliminé le Lac Barker comme origine du problème (voir ci-dessus). Avec l’aide des propriétaires nous avons également examiné la fosse septique du Moulin près de l’embouchure de l’affluent. La fosse septique est placée de telle manière qu’il est peu probable qu’elle soit à l’origine du problème. 

Ensuite nous avons teste quatre autres endroits : (F1) à 50 mètres au sud de l’embouchure de l’affluent, (F2) à 150 mètres au sud, (F3) au quai de la maison Moulin, puis (F4) au niveau de la propriété Lupovich sur le lac à 550 mètres à  l’est de l’embouchure. Les résultats étaient respectivement de 730, 800, 310 et 3. Avec les trois résultats au niveau « pollution » nous avons décidé de refaire des tests le 31 août. 

A cette date nous avons effectué trois prélèvements supplémentaires. Le premier (FF1) était fait  à 1,1 kilomètre au sud de l’embouchure de l’affluent près de la maison 5717 ch Godon et le deuxième dans un caniveau au croisement du ch Godon et de la montée Boisclair. Ce ruisseau coule d’un secteur à logements et se déverse dans le ruisseau en question. Nous avons fait le troisième prélèvement (FF3) à 500 mètres au sud de l’embouchure de l’affluent près de la frontière avec Ivry. Les résultats étaient respectivement 32, 15 et 200.

Ceci a l’effet d’exonérer la propriété sise 5717 Godon, ainsi que les maisons au sud du croisement entre Godon et Boiclair. Néanmoins il y a d’autres propriétés dans le secteur qui pourraient être à l’origine du problème. Nous sommes en train d’évaluer la situation et poursuivrons jusqu’à ce que nous trouvions la solution.
Lac La Grise
En 2013 ce lac avait une numération fécale quasi zéro. L’année dernière nous étions étonnés de constater les résultats : 15 vers le nord et 35 à l’est. Les résultats de cette année sont sensiblement les même qu’en 2014.  Bien qu’un peu élevés, les résultats demeurent entre le niveau « bon » à « excellent ». Nous n’avons pas trouvé des affluents près des endroits des prélèvements et  avons tiré la conclusion que les pelouses de tailles conséquentes pourraient avoir contribué à ces résultats un peu élevés. 
Conclusions
Les résultats pour le Lac Manitou pour la plupart sont aussi bien sinon meilleurs  que ceux de l’année précédente. Ceci est peut-être dû au beau temps qu’il y avait à la période des prélèvements. Un résultat qui était au niveau « passable » la première fois et passé au niveau « bon » la deuxième fois.

Les résultats pour le Lac Grise sont équivalents de ceux de l’année dernière, entre les niveaux « excellent » et « bon ».

Le lac Fer à Cheval pose toujours problème. Les résultats de l’année dernière nous ont obligés de faire plus de prélèvements cette année. Il y a beaucoup plus de végétation cette année que les années précédentes. Les résidents nous ont confirmé que le niveau d’eau est plus bas cette année et qu’apparemment il n’y avait pas de castors actifs dans le secteur. 

Nous travaillerons avec les experts sur place afin de mieux identifier les causes de ces résultats et ferons un rapport des progrès.  

Les résultats en deçà du niveau « excellent » sont encore considérés bons ou acceptables par le Laboratoire Bio-Service. Néanmoins l’année prochaine nous prêterons plus attention aux secteurs à problèmes.

Les certificats ont été délivrés par Laboratoire Bio-Services confirmant les résultats.

George Barker

John Patton
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